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فرمانــــده کــل سپــاه گــفت: با 
مردم خورستان تا انتهای کار همراهیم 
و هرگز آن ها را تنها نخواهیم گذاشت. 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
اظهار داشت: بـــه دنبال فــــرمایش 
مقام معظم رهبـــــری کـه ایشان ابلاغ 
فرمودند تا مسئولان حل مشکل آب 
خوزستان را جدی بگیرند، امروز خدمت 
برادرانمان در سپاه حضرت ولیعصر)عج( 
خوزستان رسیدیم تا از نزدیک شاهد 
فعالیت و تلاش های آنان باشیم. وی 
درخصوص اقدامات سپاه برای رفع 
مشکلات خوزستان گفت: توسط قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا)ص( تحت عنوان 
طرح غدیر حدود ۵۲۵ کیلومتر لوله 
با قطر دومتر از منطقه شوش کشیده 
از  است که شهرهای مختلفی  شده 
جمله دارخوین، اهواز، خرمشهر، هویزه، 
شادگان، حمیدیه، آبادان کشیده شده 
و آب رسانی می کند. سرلشکر سلامی 
تصریح کرد: نکته مهم این است که ما به 
این مردم متعهد و وفادار هستیم ، آنها را 
تنها نمی گذاریم و در سختی ها همگام 
آنها هستیم همانطور که در سیل سال ۹۸ 
برادران عزیز ما در تمام مناطق سیل زده 

با مردم و سختی هایشان همراه بودند.

خط قرمزی در مبارزه با فساد 
نداریم

معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه 
خط قرمزی در مبارزه با فساد نداریم، 
گفت: علم مبارزه با فساد، در دوره 
جدید قوه قضائیه نیز برافراشته خواهد 
ماند. حجت الاسلام محمد مصدق 
تصریح کرد: در طول ۴۰ سال گذشته 
هیچ گاه سیاست جناحی مبتنی بر فقه 
اسلامی در قوه قضائیه اتفاق نیفتاده و 
امیدواریم در دوران آقای اژه ای این امر 
محقق شود. وی تأکید کرد: در برخی 
مواقع قوه قضائیه را مخالف آزادی های 
مشروع معرفی کردند در حالی که 
اینطور نیست و در واقع قوه قضائیه 
وظیفه دارد از آزادی های مشروع 
مردم پشتیبانی کند. وی تصریح کرد: 
امروز قوه قضائیه علم مبارزه با فساد 
درون و برون سازمانی را برافراشته 
است؛ البته در دوره های پیشین نیز 
مبارزه با فساد بوده و در دوره آقای 
رئیسی به شکل جدی تری دنبال 
شده و در این دوره نیز علم مبارزه با 
فساد، بر افراشته خواهد ماند. وی با 
تأکید بر اهمیت تدوین آیین دادرسی 
برگرفته از شرع گفت: باید در دوره 
تحول، قوه قضائیه ای در تراز انقلاب 

و مقتدر بسازیم.

دولت سیزدهم باید منافع ملت 
را بازگرداند 

یک نماینده مجلس یازدهم، درباره 
سرانجام برجام و اینکه دولت آینده 
باید بودجه را توسعه ای یا تحریمی 
ببندد، اظهار کرد: دو اصل را باید 
در کنار هم داشته باشد؛ یک اصل 
اینکه تحریم ها را بردارد، یعنی باید 
روی این موضوع تلاش کند؛  دوم بر 
اساس اینکه اگر طرف مقابل همراهی 
نکرد، توهمی فکر نکرده و واقعی فکر 
کنیم و بودجه را براساس این ببندیم 
که ممکن است تحریم رفع نشود و 
بعد به سوی خنثی سازی تحریم ها 
برویم. اینکه دولت بیاید آینده کشور 
 را به امری موهوم و مبهم گره بزند،

 مجتبی ذوالنوری گفت: بنابراین دولت 
باید اصل را بر این بگذارد که تحریم ها 
وجود دارد و بر اساس آن بودجه را 
ببندد و منابعش را واقعی و محقق 
شدنی ببیند و از آن طرف تلاشش را در 
دو جهت به کار ببندد، و متمرکز کند 
رفع تحریم ها و خنثی سازی تحریم ها. 
وی افزود: دولت آینده یا باید دارایی 
از دست رفته را بازگرداند یا باید این 
چک نسیه را نقد کرده و منافع ملت 

را بازگرداند.

سـرمقــاله

از ابتدای سال جاری و تقریبا همزمان با آغاز مذاکرات 
ایران و طرف های برجام در وین، سیر صادرات نفت ایران 
به چین صعودی شد و کشتی های زیادی حامل نفت ایران 
به سمت چین حرکت کردند. دولت بایدن نیز به علت 
اینکه مذاکرات در وین در جریان بود، نسبت به این مساله 
سخت گیری خاصی انجام نداد، اما یک مقام آمریکایی در 
روزهای اخیر گفته است که دولت این کشور در حال بررسی 
تدابیری برای جلوگیری از مبادلات نفتی ایران و چین 
است. این مقام آمریکایی همچنین گفته ایالات متحده 
در حال آماده شدن برای شرایطی است که ایران تصمیم به 
بازگشت به مذاکرات برجامی نداشته باشد. وی افزوده است 
که اگر ایران به برجام بازگردد، آن زمان دیگر دلیلی ندارد 
که شرکت هایی که در حال حاضر نفت ایران را می  خرند، 
تحریم کنیم. این مقام ارشد ایالات متحده همچنین گفته 
اما اگر در شرایطی قرار بگیریم که بازگشت سریع به برجام 
دور از دسترس شود، آن وقت مجبوریم موضع  مان را تغییر 
دهیم. این صحبت ها در حالی منتشر می  شود که پیش از 
این نیز اعلام شده بود یک شرکت چینی در خرید و انتقال 
نفت ایران و ونزوئلا به چین و دور زدن تحریم های آمریکا 
نقش داشته است. رسانه ها به نقل از منابع آگاه نزدیک به 
شرکت نفت چینی و یک منبع آشنا با شرکت دولتی نفت 
ونزوئلا گزارش داده اند که نقش کلیدی شرکت نفت کنکورد 
چین در خرید نفت از ایران و ونزوئلا پیش تر مورد اشاره قرار 
نگرفته بود. در این گزارش آمده است این شرکت چینی در 
سال ۲۰۲۱ میلادی از راه معامله با پالایشگاه های مستقل 
این کشور موسوم به تی پات، به واردات نفت از ونزوئلا 
اقدام کرده است. مقام های ایران و ونزوئلا هنوز در این 
 باره اظهارنظری نکرده اند. از سوی دیگر باید توجه داشت 
که این موضع گیری از سوی آمریکایی ها شاید با اهداف 
دیگری نیز مطرح شده باشد. باید توجه داشت ایران نسبت 
به زمان ترامپ آزادی بیشتری برای فروش نفت دارد و این 
موضوغ شاید خود پالسی از سوی دولت بایدن باشد که نشان 
می دهد به دنبال ایجاد تنش های سنگین با ایران همچون 
دوره ترامپ نیستند. البته در حال حاضر شرایطی هستیم 
که مذاکرات وین متوقف شده است و طرف های دیگر برجام 
به علت دلهره ای که نسبت به موضع دولت سیزدهم ایران در 
خصوص برجام دارند به دنبال این هستند تا به ایران نشان 
دهند که آنها نیز جدی هستند و تهدیدهایی نیز در این 
عرصه انجام می دهند که یک نمونه آن همین مساله تجارت 
نفتی ایران و چین است. این مساله مطرح است که دولت 
سیزدهم ایران خواسته های بیشتری از طرف های دیگر 
برجام خواهد داشت و به همین علت آمریکا هشدار می دهد 
به ایران فشار وارد کنند تا ایران خواسته های بیشتری در 
مذاکرات وین نداشته باشد. به همین دلیل شاید تهدید به 
ایجاد مانع در راستای تجارت نفت ایران و چین عملیاتی 

نیز نشود.

علت تهدید ایران به تحریم چه بود؟

علت مشکلات کم آبی خوزستان 
نایب رئیس پیشین مجلس در توئیتی نوشت: 
مطابق نظر کارشناسان، بخشی از مشکل امروز 
خوزستان، جانمایی غلط برای سد گتوند بوده است. 
علی مطهری نایب رئیس پیشین مجلس در توئیتر 
نوشت: مطابق نظر کارشناسان، بخشی از مشکل 
امروز خوزستان، جانمایی غلط برای سد گتوند 
بوده است، این باید درس عبرتی برای ما باشد که در 
اجرای طرح های عمرانی از بهترین متخصصان دنیا، 
ایرانی و غیرایرانی بهره ببریم. نمونه دیگر، فرودگاه 
بین المللی امام خمینی)ره( است که اصلا قابل 

قیاس با فرودگاه استانبول یا دبی نیست.

 حضور نماینده  عربستان
 در مراسم تحلیف 

یک منبع آگاه از احتمال حضور نماینده ای از 
پادشاهی عربستان در مراسم تحلیف سیدابراهیم 
رئیسی خبر داد و اظهار کرد: باتوجه به حل وفصل 
تمامی موارد اختلافی دوجانبه هر لحظه امکان اعلام 
بهبود روابط تهران و ریاض و بازگشایی سفارتخانه ها 
وجود دارد.وی افزود: در حال حاضر مذاکرات در 
پایتخت های برخی از کشورهای عربی در جریان 
است و بیشتر موارد اختلافی نه در مورد مناسبات 
ایران و عربستان بلکه در رابطه با وضعیت کشورهای 
یمن، لبنان و عراق است. این منبع آگاه با بیان اینکه 
احتمال می دهم در مراسم تحلیف آقای رئیسی 
اتفاقی رخ دهد، ادامه داد: طرفین در حال مذاکره 
هستند که در مراسم تحلیف حرکت نمادینی انجام 

شده و پس از آن روابط آغاز شود. 

شهادت ۴ تن از رزمندگان 
قرارگاه قدس

 روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه در جنوب شرق کشور از شهادت چهار تن 
از رزمندگان قرارگاه قدس در درگیری با اشرار در 
منطقه گونیک از توابع شهرستان خاش خبر داد. 
به گفته روابط عمومی قرارگاه قدس نیروی زمینی 

سپاه اخبار تکمیلی متعاقباً اعلام خواهد شد.

ساخت سد مشترک ایران و عراق 
در حالی که بحران بی آبی خوزستان فرا گرفته 
است و بسیاری از کارشناسان می گویند سیاست 
سدسازی و توسعه ناپایدار منطقه عامل اصلی این 
بحران است، عراق از طرح تازه ای برای همکاری 
مشترک با ایران برای ساخت یک سد خبر داد. عون 
ذیاب سخنگوی منابع آبی عراق گفت: »پیشنهادهایی 
برای بعد از تشکیل دولت جدید از سوی ایران دریافت 
کردیم و سفر مهمی به ایران در پیش خواهیم داشت، 
زیرا نیاز به تفاهم و گفت و گوهای فنی در بسیاری از 
نقاط معلق مانده ای داریم.« ذیاب تاکید کرد که باید 
بررسی فنی دقیقی درباره مسائل فنی صورت گیرد تا 
به قاعده مقبولی برای تصمیم گیری برسیم. او افزود: 
»موضوع شط العرب )اروندرود( نیازمند قطعی شدن 
است تا هر سال مسائل آن تکرار نشود؛ بنابراین قصد 
طرح ساخت سد مشترک روی این رود را با مشارکت 

ایران داریم.«

تبریک توئیتری عراقچی به ژاپن
سید عباس عراقچی معاون سیاسی وزارت 
امورخارجه، پس از ورود اولین محموله از قریب 
به سه میلیون واکسن کرونای اهدایی دولت ژاپن به 
ایران، در صفحه توئیتر خود به زبان ژاپنی نوشت: 
از دولت و ملت ژاپن صمیمانه متشکریم. عراقچی 
پیش از این طی سال های ۱٣۸۶ تا ۱٣۹۰ سفیر 
ایران در ژاپن بوده است. ایران در زمان زلزله و 
سونامی سال ۱٣۹۰ در فوکوشیما ژاپن کمک های 

انسان دوستانه به ژاپن ارسال کرده بود.

واکنش به پرواز اختصاصی 
نمایندگان

یک نماینده مجلس نسبت به سفر لغو شده 
برخی از نمایندگان آن هم به طور اختصاصی به 
عتبات عالیات واکنش نشان داد. احمد علیرضابیگی 
نماینده مجلس در رشته توئیتی اقدام به سفر با پرواز 
اختصاصی به کربلا از سوی امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی و دو نماینده دیگر به همراه خانواده ها را 
تایید کرد و نوشت: مکاتبه با وزارت امورخارجه 
و سفیرمان در بغداد حکایت از رسمی بودن سفر 
می نماید که پرواز اختصاصی را هم به آن بیفزاییم، 
اهمیت سفر را دوچندان می کند ولی وقتی خبر 
منتشر می شود و به راحتی نمایندگان به اتفاق 
خانواده از کربلا منصرف و راهی مشهد می شوند. 
افکار مردم دست به گریبان با فقر و تنگدستی و 
شرمندگی پدران نزد خانواده هایشان را به خسن 
و خسین دختران معاویه حواله می دهند، بیانگر 
رسمیت داشتن رفتار فارغ از رنج و درد مردم نزد 
هیات رئیسه است که باید مورد رسیدگی قرار گیرد.

روحانی مانع لغو تحریم ها شد!
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس با تاکید بر اینکه دیپلماسی ما در گذشته 
دیپلماسی التماس بوده و از روی موضع عزت عمل 
نشده است، اظهار داشت: پالس هایی که از سوی 
دولت فعلی داده می شد مانع امتیازگیری در برجام 
شد. مجتبی ذوالنوری با اشاره به اظهارات اخیر رئیس 
جمهور درباره اینکه مجلس نگذاشت تحریم ها برداشته 
شود، عنوان کرد: بنده به ملت ایران می گویم که بعد از 
انتخابات آمریکا تا الان تنها فردی که مانع رفع تحریم ها 
شد خود آقای روحانی است. وی تصریح کرد: آقای 
روحانی چند ماه قبل از انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا شعار می داد که اگر بایدن بیاید و آمریکا به 
برجام بازگردد ما هم بر می گردیم خوب همانگونه که 
ما حرف آن ها را بررسی می کنیم که پشت حرف شان 
چیست، آن ها نیز این کار را انجام می دهند، نهایتا به این 
نتیجه می رسند که ایران محتاج برگشت به برجام است 

و ایران به بالاترین نقطه فشار رسیده است.

اخـــبار کوتاه

رئیسجمهور:

مشکلات خوزستان باید طبق دستور رهبری حل و فصل شود 
امیدواریمباحضورمعاوناولودیگرمسئولانبقیهمشکلاتهمتخفیفیابد

آرمانملی: رئیس جمهوری با اشاره به 
بحران کم آبی در استان خوزستان گفت: بخشی 
از مشکلات در این استان کم شده است و 
دستور  مسائل خوزستان طبق  حل و فصل 
رهبری باید ادامه پیدا کند. اهم اظهارات حسن 

روحانی از این قرار است:
 برای همه ما مردم خوزستان و خود 
خوزستان دارای ابعاد و اهمیت ویژه ای است؛ 
خوزستان سرزمین زرخیز و استان مرزی و 
بسیار مهم ماست و مردم خوب این سرزمین 
همواره مدافع خوبی از ایران اسلامی و مردم 
خود بوده اند. این روزها شاهد مشکلاتی برای 
زندگی مردم استان خوزستان؛ از لحاظ آب و 
شدت گرمای موجود هستیم. این شدت گرما 
موجب کم شدن ورودی سدهای آب ها شده و در 
مجموع مردم مشکلاتی پیدا کرده اند که بخشی 
از این مشکلات کم شده است. با حضور آقای 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری، وزیر 
نیرو و سایر مسئولان امیدوارم بقیه مشکلات در 
روزهای آینده تخفیف یابد و مسائلی که نسبت به 
خوزستان باید حل و فصل شود، طبق دستوری که 
دیروز مقام معظم رهبری داده اند، ادامه پیدا کند.

  آب آشامیدنی بعد از اکسیژن و هوا برای 
ما بسیار مهم است؛ چون به سلامت و زندگی 
مردم وابسته است. یکی از خدمات بسیار خوبی 
که وزارت نیرو از آغاز دنبال کرده و در سال های 
اخیر به اطلاع مردم رسیده، این است که هر روز و 
هر هفته بخشی از کشور از آب سالم تصفیه شده 
استفاده می کنند که امیدوارم افتتاح همزمان 
این تصفیه خانه ها برای مردم مازندران، اردبیل، 
سیستان و بلوچستان و چهارمحال و بختیاری 

مبارک باشد. سد هایقر با شروع بارندگی های 
امسال می تواند هم آب لازم را برای منطقه حفظ 
کرده و هم از سیلاب در شرایط خطر جلوگیری 
کند. این سد ۲۲۷ میلیون مترمکعب ظرفیت 
دارد که سدی بزرگ بوده و جزو سدهای ملی 
است. هایقر آخرین سدی است که در دولت 

دوازدهم به اتمام می رسد.
 مجموعا در طول دولت های یازدهم و 
دوازدهم ۵۷ سد ملی، تکمیل و بهره برداری 
شده است. قبل و بعد انقلاب تا قبل دولت 
یازدهم ۱۴۴ سد در کشور وجود داشته که در 
این دو دولت ۵۷ سد به بهره برداری رسیده است 
و این سدها برای حفظ آب و خاک و در سیل 
هم برای حفظ جان مردم بسیار مهم است. این 
سدها برای کشاورزی، صنعت و آب آشامیدنی 
اهمیت فراوانی دارد. بسیار مهم است که به 
سمت نیروگاه ها و امکانات تجدیدپذیری برویم 
تا به سوخت و آب نیازی نداشته باشند و گرمای 
تابستان نه تنها تاثیر منفی روی آنها نگذارد؛ 
بلکه تاثیری مثبت داشته باشد. همچنین در 
مجموع بتوانند هم به مردم از لحاظ نیازمندی ها 
به برق و هم به محیط زیست از لحاظ سلامت 
محیط زیست کمک کنند و موجب صرفه جویی 

در انرژی کشور شوند.
 در کشور ما برخی نقاط نیروگاه های 
بادی و در بسیاری از نقاط و شاید همه نقاط 
نیروگاه های خورشیدی و همچنین نیروگاه های 
برق آبی در مقیاس کوچک، فراوان داریم. 
رودخانه ها می توانند نیروگاه های برق آبی 
کوچک را به حرکت دربیاورند. همه اینها 
می تواند در روزهای سخت کم برقی مفید باشد 

و در واقع کار بسیار ارزشمندی  درحال انجام 
است. تلاش داریم مشکلات این استان حل 
شود. در سال ۹۹ بخش بزرگی از اعتبارات 
مربوط به آبرسانی به دزفول، اندیمشک، 
شادگان، مسجدسلیمان، آبادان، خرمشهر، 
ایذه و باغملک بوده که پرداخت شده است، البته 
باید کارهای بیشتری انجام شود. در این دولت 
کار عظیمی برای توسعه کشاورزی در استان 

خوزستان انجام داده ایم.
 برای توسعه کانال کشی و زهکشی در 
استان خوزستان اقدامات مهمی انجام شده 
است. ۲۹۵هزار هکتار زمین کشاورزی در 
استان خوزستان و بخشی در ایلام کانال کشی 
و زهکشی شده که تحولی بزرگ در کشاورزی 
خوزستان است. این اقدامات موجب گشایش 
بزرگی در جنوب خوزستان شده است. در زمینه 
آب و فاضلاب خوزستان نیز اقدامات مهمی 
در چندین سال اخیر انجام شده است. برای 
افتتاح چندین طرح فاضلاب، بنده شخصاً در 
استان خوزستان حضور یافته ام. طرح غدیر، 
آب آشامیدنی را از سد دز به اهواز، خرمشهر و 
آبادان رساند. به رغم همه تلاش ها، مشکلات این 
استان پایان نیافته است. قبلًا  باران در خوزستان 
می بارید و بعد از آن گرد و خاک بود و کل برق 
استان قطع می شد و مردم مدت ها دچار مشکل 
تأمین برق در سال های ۹۶ و ۹۷ بودند. همه 
قرقره های مسیر انتقال برق تعویض شده؛ کار 
بزرگی بوده است که ماه ها گرفتار آن بوده ایم. 
مدت طولانی خوزستان دچار مشکل گرد و غبار 
بود که برای حل این مشکل، بخش بزرگی از 

جنوب خوزستان نهال کاری شده است.

 کارنامه دولت های یازدهم و دوازدهم 
نسبت به خوزستان قابل قبول است، اگر امسال 
دچار خشکسالی، که در ۵۰ سال اخیر بی نظیر 
است، نمی شدیم این مشکلات ایجاد نمی شد. 
باید مشکلات مردم حل شود، اعتراض، حق 
روشن مردم است. تعداد اندک چند ۱۰ نفر 
را کنار می گذاریم، بقیه مردم اعتراض به حقی 
داشتند که می خواستند مشکلات کشاورزی، 
نخلستان ها و دام هایشان حل شود؛ حق آنها بود. 
مسئولان نیز همه تلاش خود را به کار گرفتند. 
در دولت های یازدهم و دوازدهم ۲۰هزار 
مگاوات ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه شده 
و صنعت کشور در طول چهار سال اخیر به رغم 
جنگ اقتصادی، توسعه خوبی پیدا کرده است. 
توسعه صنعتی در دو سال اخیر به طور طبیعی 
مصرف برق را افزایش می دهد. امسال به دلیل 
گرمای هوا و کاهش ظرفیت آب سدها، مشکل 

تأمین برق ایجاد شده است.
 تأمین برق خانگی مردم دچار مشکل 
شده است. پیش بینی این است که تا دو هفته 
آینده گرمای شدید ادامه دارد و بعد از آن از این 
شرایط عبور خواهیم کرد. در عرض دو سال 
اخیر وزارت نیرو برای آب و برق کشور ۱٣۲هزار 
میلیارد تومان سرمایه گذاری کرده است. همه 
سرمایه گذاری ها طی دو سال گذشته به افتتاح 
رسیده است. امروز نیز پروژه هایی با ارزش 
دو هزار میلیارد تومان افتتاح شده است. در 
طول این مدت سدهای مهمی در نقاط مرزی 
در استان های مختلف ساخته شده است. آب 
شیرین به منطقه شرق کشور فرستاده شده که 

جزو طرح های بی نظیر تاریخ ایران بوده است.

اسحاقجهانگیریدرسفربهخوزستان:

مردم حق دارند اعتراض و فریاد کنند؛ باید بشنویم  
خوزستانقادراستنهتنهاخودش؛بلکهکلایرانراادارهکند

آرمان ملی: وضعیت خوزستان بغرنج و دلیل آن نیز بحران 
مایع حیات، یعنی آب است. اما نه آب آشامیدنی بلکه آبی 
که نبود  آن موجب بروز خشکسالی وسیع، از بین رفتن 
مزارع، کشاورزی و دام های مردم شده و به عبارتی زندگی 
مردم را مختل کرده است. همین موضوع باعث شده تا 
بحران خوزستان امروز ابعاد گسترده تری پیدا کند و شاهد 
اعتراضات خیابانی مردم در شهرهای مختلف این استان 
باشیم. هرچند که تاکنون مقامات بسیاری درخصوص این 
بحران و لزوم پیگیری و حل این مشکل در استان اظهارنظر 
کرده اند، اما تاکنون اقدام مهمی از سوی دستگاه ها صورت 
نگرفته است. البته حدفاصل جمعه تا یکشنبه و پس از 
فرمایشات مقام معظم رهبری درخصوص بحران خوزستان 
برخی مقامات لشگری و کشوری به خوزستان سفر کردند 
که شاید مهم ترین آنها سفر اسحاق جهانگیری معاون اول 
رئیس جمهور در راس هیأتی به خوزستان جهت پیگیری امور 
این استان بود. سفر جهانگیری از این جهت حائز اهمیت بود 
که طی هفته های گذشته هجمه های بسیاری به دولت وارد 
می شد از این جهت که هیچ مقام دولتی از نزدیک برای حل 
مسائل خوزستان به این استان سفر نکرده است، اما سفر اخیر 
جهانگیری مهر باطلی بر صحبت های آنهایی بود که دولت را 

در این راستا تخریب می کردند. 
  مردمدردوسوزدلزیادیدارند

معاون اول رئیس جمهور در نشست رسیدگی به مشکلات 
استان خوزستان که با حضور سران عشایر و نخبگان عرب و 
بختیاری در استانداری خوزستان برگزار شد با تاکید بر حق 
انتقاد مردم، خطاب به جوانان این استان اظهار داشت: ایران 
کشور شماست و شما جوانان، صاحب این کشور هستید. 
بزرگان خوزستان به عنوان صاحب نظران و یاوران بزرگ 
دولت اجازه ندهند که دشمنان از مسائل و مطالبه های به 
حق شما سوء استفاده کنند. اسحاق جهانگیری با اشاره به 
تجارب دوران مدیریتی خود و مواجهه با مشکلات و مسائل 
مختلف گفت: در جلسات مختلف شنوای دغدغه ها و سخنان 
کسانی بوده ام که از سر علاقه مندی به کشور، نظام و مردم 
انتقادات خود را مطرح کردند. لذا مردمی که به مهمان نوازی 
و دوست داشتن مهمان در کشور شهره هستند، اگر صدای 
خود را نیز در این جلسه بلند کنند نشانگر آن است که درد 
زیاد، سوز دل و مطالب بسیاری دارند که بنده با نهایت علاقه 

و عشق، دغدغه ها و خواسته های آنان را شنیدم. وی افزود: 
من به استان خوزستان علاقه مند هستم و آن هم به دلایل 
عاطفی و شخصی است. دو برادر من در این دشت خفته اند. 
در روزهای نخستین اشغال سوسنگرد و زمانی که شهید عزیز 
چمران برای دفاع مبارزه می کرد یکی از برادران من در رکاب 
وی به مقام شامخ شهادت نائل آمد و بعد از ۴۰۰ روز تعدادی 
استخوان برای ما آوردند که گفتند جنازه برادرمان است و 
برادر دوم من نیز در عملیات بدر و جزیره مجنون به شهادت 
رسید که هنوز آثاری از وی به ما داده نشده است و لذا من نیز 
مانند هر انسان دیگری از این منظر به خوزستان علاقه مندم.

 سدهانبود،خوزستانازدستمیرفت
وی با اشاره به سفرهای خود در دوران تصدی معاون اول 
رئیس جمهوری به استان خوزستان گفت: فاصله سفر قبلی تا 
این سفر به دلیل جایگزین کردن استاندار جدید بیش از شش 
ماه نبوده و بین ۱۰ سفری که به این استان داشته ام، سه سفر 
مهم و راهبردی بود. یکی از آنها در سال ۹۵ و در اوج بحران 
ریزگردها و قطعی برق و آب انجام شد. در آن زمان هر انسانی 
شرایط خوزستان را از نزدیک می دید، متوجه می شد که در 
آن گرمای آنچنانی و قطعی برق و آب چه فشار و سختی هایی 
به مردم تحمیل شد و به چه معناست. جهانگیری با اشاره 
به مصوبه مهم اوایل سال ۹۶ برای حل مشکلات استان 
خوزستان ادامه داد: از نخبگان استانی درخواست می کنم که 
مصوبه سال ۹۶ را به عنوان مطالبه قانونی خود در نظر داشته 
باشند؛ چراکه در آن مصوبه تعهدات دولت نسبت به مردم این 
استان پیش بینی شده است. معاون اول رئیس جمهور تاکید 
کرد: تمامی دولت ها در جمهوری اسلامی متعهد هستند که 
تعهدات دولت قبل را به عنوان تعهدات نظام اجرایی کنند. 
رئیس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با بیان اینکه در سال 
۹۸ دغدغه دولت این بود که آب در سد کرخه نگهداری شود 
و در پایین دست رهاسازی نشود، ادامه داد: باید لحظه ای را 
تصور کرد که اگر سدها نبود و قرار بود سیل حتی با سرعت 
پنج هزار متر مکعب در ثانیه به مناطق مسکونی برسد، چه 
آسیب و خساراتی متوجه این استان می شد که البته تصمیم 
گرفته شد با سرعت دوهزار متر مکعب در ثانیه آب کرخه 
رها سازی شود که همه کارشناسان اعلام می کردند این 
استان تحمل بیش از این حجم را ندارد و تمام مزارع و خانه ها 

زیر آب خواهد رفت.

 نامهوزیرکشور
جهانگیری به نامه وزیر کشور خطاب به هیات دولت 
درخصوص حل مشکلات خشکسالی و کم آبی استان 
خوزستان اشاره و تصریح کرد: بلافاصله پس از آن دولت 
مصوبه ای در جلسه هیات دولت آماده و به تصویب رساند. 
معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اینکه خوزستان مهد 
ولایت و تشیع و دروازه ورود تشیع به ایران است، اذعان کرد:  
مردم خوزستان به ما درس وابستگی به ولایت را آموزش 
دادند. وی با اشاره به اینکه ما می دانیم که مردم از چه مسائلی 
رنج می برند، اظهار کرد: باید هوشیار باشیم تا در خوزستان و 
سیستان اتفاقی نیفتد که آمریکایی ها جشن بگیرند. معاون 
اول رئیس جمهور افزود: باید در نظر داشت که دولت تمام 
ظرفیت را به کار بست تا نیازهای ابتدایی مردم برطرف شود 
وگرنه در شرایط عادی ایران کشوری ثروتمند است که روی 
گنج قرار دارد و حق ایران است که کشوری توسعه یافته، 
بزرگ و مردمی با بیشترین امکانات رفاهی باشد، اما دشمنان 

اجازه نمی دهند که مردم ایران به حق خود برسند.
 توسعهبایدبارضایتمردمباشد

معاون اول رئیس جمهور با اشاره به سخنان مقام معظم 
رهبری تاکید کرد: کسی نمی تواند دستورات رهبر معظم 
انقلاب را اجرایی نکند؛ چراکه دستور ایشان برای همه 
در حکم قانون است. وی افزود: در سال ۷۵ مقام معظم 
رهبری دستور دادند تا در تقسیم اراضی دشت خوزستان 
به زمین های زراعی تسریع به عمل آید و کانال کشی های 
آب اجرایی شود که این دستور رهبری مربوط به اواخر 
دولت مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی بود که تا سال ۹۲ 
تنها ۷۵ هزار هکتار از این اراضی عملیاتی شد، اما در اویل 
دولت و نخستین سفر استانی رئیس جمهور به خوزستان و 
اختصاص ۱/۵میلیارد دلار تاکنون ٣۰۰ هزار هکتار زمین از 
طرح و دستور مقام معظم رهبری تمام شده است که برای 
۲۵۰ هزار هکتار زمین باقیمانده کار مطالعاتی فاز اول و دوم 
نهایی شده و بودجه آن در سال ۱۴۰۰ اختصاص یافته است. 
وی ادامه داد: این دستور رهبری بود و باید تلاش های دولت 
تدبیر و امید در این زمینه نسبت به دولت های قبلی ارزیابی 
شود و باید انصاف را در زمان قضاوت در نظر بگیریم و مطمئن 
هستم بنایی در این دولت گذاشته شد که دولت های بعدی 

نیز تکمیل می کنند. 

هرگز مردم خوزستان را تنها 
نخواهیم گذاشت

مرتضی مکی
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

تغییرات در منطقـــه و در سطح بیـــن المللی بـــا تغییر 
رئیس جمهور آمریــکا، دونالد ترامــپ همراه شد. تمام این 
تغییرات چندان برای عربستان مطلوب نبودند. رفتن ترامپ 
از کاخ سفید که در گذشته به عنوان چتر حمایتی عربستان 
عمل می کرد و ریاست جمهوری جو بایدن، نگاه کاخ سفید 
به عربستان را تغییر داده است. به خصوص حالا که فشارهای 
زیادی از سوی تیم جو بایدن علیه محمد بن سلمان، ولیعهد 
عربستان، به علت پرونده قتل جمال خاشقچی، روزنامه نگار 
برجسته سعودی، وارد می شود. از طرفی وضعیت داخلی 
عربستان و اختلافات با امارات هم بر این مشکلات افزوده 
است. همه آنچه گفته شد در نهایت سبب شد تا عربستان 
درصدد ایجاد حاشیه ای امن در منطقه برآید. لذا از سه ماه 
گذشته تا کنون یک سری مذاکرات بین ایران و عربستان در 
بغداد با نظارت دولت عراق آغاز و پیشرفت هایی حاصل شده 
است. مسائل پیچیده ای مثل دخالت عربستان در سوریه و 
جنگ ظالمانه عربستان علیه یمن مطرح است که اگر این 
مشکلات حل شوند، عربستان از شیوه ها و رفتارهای تهاجمی 
خود نسبت به ایران خواهد کاست و به سمت ایجاد وفاق و 
همگرایی در منطقه حرکت خواهد کرد. سعودی ها متوجه از 
دست دادن حمایت خود در آمریکا هستند و دریافته اند تمام 
سیاست هایشان در منطقه و در کشورهایی مانند لبنان، سوریه 
و عراق با شکست مواجه شده است. آن ها در این صدد هستند 
که به سمت تهران متمایل شوند و اختلافات خود را حل کنند 
حتی اگر به قیمت کاهش روابط با کشورهایی چون اسرائیل 
تمام شود. اما از طرفی برخی دیگر از کشورها مثل بحرین و 
امارات حالا هم رابطه خود را با اسرائیل علنی و سفارتخانه ها را 
در پایتخت های یکدیگر افتتاح کرده اند. عاقبت تلاش هایی هم 
که اخیرا میان عربستان و اسرائیل برای برقراری روابط شاهد 
بوده ایم، اگر دونالد ترامپ در دوره دوم نیز انتخاب می شد، 
موفقیت آمیز  بود وعربستان به سمت اسرائیل گرایش پیدا 
می کرد و این رابطه را نیز علنی می کرد، اما حالا عربستان با 
احتیاط بسیار به سمت اسرائیل گام برمی دارد؛ چراکه به عنوان 
یک کشور بزرگ اسلامی از پیامدهای رابطه با اسرائیل وحشت 
دارد و چندان تمایل به این رابطه در این شرایط کنونی ندارد، 
اما نمی توان این رابطه را تمام شده دانست و باید توجه داشت 
که عربستان با گام های لرزان و طولانی در دراز مدت به سمت 
اسرائیل حرکت خواهد کرد، اما ما شاهد شکل گیری و علنی 
شدن این رابطه در کوتاه مدت نخواهیم بود. اولویت عربستان 
در کوتاه مدت رابطه با ایران است. در نتیجه به نظر می رسد بعد 
از تشکیل کابینه رئیس جمهور متنخب جدید ایران، ابراهیم 
رئیسی، تغییراتی در روابط ایران و عربستان رخ خواهد داد و به 
سمت بازگشایی سفارتخانه های دو کشور حرکت خواهیم کرد.

اولویت عربستان، ایران است

حسن هانی زاده
تحلیلگرمسائلخاورمیانه

آرمانملی-نرگسکارخانهای: اعتراضات در خوزستان 
نهمین شب را هم از سر گذرانده است؛ اعتراضاتی برای به دست 
آوردن حداقل ها. در این مدت اقدامات متعددی از سوی نیروها 
و نهادهای مختلف صورت گرفته تا راهی برای آرامش مردم 
بیابند. در کنار این اقدامات مستقیم در این چند روز شاهد 
مصاحبه های مختلف تحلیلگران، فعالان سیاسی و مسئولان 
بوده ایم. آنچه در اغلب این اظهار نظرها نسبت به مشکلات 
مردم خوزستان و اعتراضات اخیرشان دیده می شود، زبان 
گشودن برای توصیه های مختلف به مردم است. نگرانی آن ها 
از امکان سوءاستفاده دشمن از اتفاقاتی است که در داخل رخ 
می دهد. می توان این فرض مسئولان را پذیرفت که جریان های 
خارجی نسبت به این اعتراضات، قضاوت ها و پشتیبانی های 
سودجویانه ای داشته اند. همچنین باید به خاطر داشت با توجه 
به آنچه در تمام این سال ها دیده ایم این نتیجه ای اجتناب ناپذیر 
از هر چیزی است که در داخل پیش می آید؛ چرا که دشمن 
همیشه دشمن است. اما چطور می توان علت این مشکلات 
را از خاطر برد؟  انگار مسیر مطالبه از مردم به سوی مسئولان 
برعکس شده است و این مطالبه های مسئولان از مردم است که 

حتی در سخت ترین روزها تمامی ندارد.
سالهاسوءمدیریت

مشکلات خوزستان زمانی نفس مردم را تنگ کرد که 
سال هاست اخبار متعددی از مشکلات عدیده و حاد مردم 
خوزستان در گوشه و کنار اخبار کشور شنیده می شد و به 
عقیده اغلب کارشناسان، این اعتراضات حاصل سال های 
طولانی، کوتاهی و غفلت سیاستگذاری ها بوده است. گذر 

این سال ها در نهایت دولت را با خوزستانی مواجه کرده است 
که به گفته اسحاق جهانگیری مشکل آب، فاضلاب، سیلاب و 
ریزگرد دارد؛ مسائلی که نه می توانند یک شبه حل شوند و نه 
می توان مردم تشنه را منتظر حل شدن آن ها طی چندین سال 
نگه داشت. رهبر معظم انقلاب نیز روز جمعه در سخنان خود به 
این قصور چندین ساله اشاره کرده اند و با گلایه از رعایت نکردن 
توصیه های متعدد پیشین فرموده اند: »اگر آن توصیه ها مورد 
توجه قرار می گرفت مسلماً این وضع ایجاد نمی شد که مردم 
وفادار خوزستان را با وجود این همه امکانات و استعدادهای 
طبیعی و کارخانجات در استان، ناراضی و ناراحت کند.« ما امروز 
در خوزستان با مردمی رو به رو هستیم که در بعضی قسمت ها 
آب شرب و در برخی مناطق آب لازم برای کشاورزی و سیستم 
فاضلاب مناسب ندارند. مردم در زمستان با سیلاب مواجه 
هستند و تابستان خشکی را در دمای بالای ۵۰ درجه تحمل 
می کنند. حال این مردمی که تا کنون از حقوق حداقلی خود 

محروم بوده اند به حق دیگر خود چنگ زده اند؛ اعتراض. 
اعتراض؛حقمردماست

فیاض زاهد در گفت وگو با »آرمان ملی« با اشاره به ابراز 
نگرانی رهبر انقلاب در این روزها در خصوص نیت های دشمنان 
بیان کرد: نگرانی ها در این سطح کاملا درست است، اما مدیرانی 
که خود در این امور مسئولیت سیاسی و تخصصی داشته اند در 
زمان این فجایع و مشکلات و اعتراضات متعاقب آن ها، بسیار 
ناپسند است اگر توقع سکوت و ملاحظه امور را از مردم داشته 
باشند. وی در ادامه با اشاره به انواع مشکلات در خوزستان ادامه 
داد: پاسخ دادن به حواشی پیرامون سد گتوند برعهده کیست؟ 

مسئولیت اختلاف ۱۵کیلومتری میان مطالعات آمریکایی ها 
برای احداث سد و محل احداث سد پس از انقلاب بدون توجه به 
زیرساخت های رسی و نمکی با کیست؟ تصمیماتی که منجر به 
خشک شدن بخش های زیادی از هورالعظیم شده است، چطور؟ 
این ها در اصل همان اموری هستند که مورد سوءاستفاده و 
دستاویز دشمن قرار می گیرند. ما این مسائل و مشکلات را 
برای مردم فراهم کرده ایم و آن ها را به سختی انداخته ایم. ما با 
تصمیمات غلط خود زندگی را برای آن ها سخت کرده ایم و اگر 
ذره ای شرافت اخلاقی داشته باشیم باید از مردم بابت تصمیمات 
خود عذرخواهی کنیم. نتیجه این تصمیمات در نهایت این است 
که ما سود رسان اقتصادهای گرجستان، ترکیه، آذربایجان، 

امارات، اروپا و آمریکا می شویم. 
بایدبااعتراضمردممداراکرد

زاهد در ادامه با توجه به پیچیدگی مشکلات و اعتراضات 
پیش رو در خوزستان تصریح کرد: برخورد با این گونه اعتراضات 
چند سطح دارد که سطح اول آن گفت وگوهای مستقیم از سوی 
نهادهای موثر با حضور در محلات و گفت وگو با روسای ایلات، 
قبایل، شورای شهر و دیگر نهادهای مردمی است که نمایندگان 
آن مردم هستند تا مشکل و راه حل مناسب مورد بررسی قرار 
گیرد. اگر هم قرار است ناسزایی گفته شود، باید شنیده شود. 
نیروی امنیتی و نظامی باید بیشتر تماشاگر و مراقب باشد و تا 
حد امکان نباید مداخله کند. مردم باید اجازه تخلیه خود را 
داشته باشند. وی با اشاره به تجربیات موفق دیگر کشورها در 
زمینه مواجهه با اعتراضات ادامه داد: پلیس ما باید آموزش های 

نرم افزاری ببیند. 
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